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TORNEM-HI AMB L’ENCAIX DEL TEMPLE AL BARRI, 
RESUM I NOVETATS

Transcric la traducció en 
català de l’entrevista que vaig 
respondre a una revista angle-
sa fa poc sobre el tema:

1. Quant temps ha esta 
vostè vivint com a veí de la 
Sagrada Família? En quin 
sentit s’han vist prèvia-
ment vostè i els seus veïns 
afectats per la marxa de la 
construcció de la basílica?

La meva família -jo, la meva 
dona i els meus dos fi lls, ara 
només la meva dona i jo- ha 
viscut sota l’ombra del Temple 
des de 1982.

Una germana de l’àvia de la 
meva dona ocupà fi ns a la seva 
mort un pis d’un altre edifi ci a 
la vora de la Sagrada Família; 
la meva dona té aquest habi-
tatge, ara de la seva propietat, 
llogat.

De manera directa, no ens 
ha afectat gaire la construcció 
en sí mateixa de la basílica; 
altres veïns, que viuen més a 
la vora del Temple, es queixen 
especialment del soroll, de ve-
gades fi ns i tot entrada la nit.

La preocupació, en molts ca-
sos l’angoixa, està relacionada 
no amb la marxa de la cons-
trucció, sinó amb el desenvo-
lupament fi nal de l’obra.

2. Quin són els princi-
pals problemes que aquest 
projecte presenta per als 
residents locals; Per què 
molts d’ells es posicionen 
contra la fi nalització de les 
obres?

Les molèsties pels residents 
locals han estat últimament 
una conseqüència directa del 
turisme massiu; el número de 
visitants ha crescut exponenci-
alment des dels 90s.

El barri ha virtualment col-
lapsat: excés de pisos turístics, 
lloguer a preus impossibles, 
desaparició del petit i mitjà 
comerç, monopoli dels res-
taurants, bars, botigues de re-
cords, i ara punts de lloguer de 
bicicletes; també, problemes 
extrems de mobilitat, grups 
amb massa turistes, voreres i 
transports públics plens.

L'antic barri de El Poblet, 
primer dedicat bàsicament a 
l’agricultura, llavors industri-
al durant els segles XIX I XX, 
s’ha transformat en un Parc 
Temàtic al voltant del Temple.

Els residents locals estan lò-
gicament en contra d’aquest 
canvi: VOLEM UN BARRI 
PER VIURE-HI.

La fi nalització de l’obra no 
aturarà aquesta evolució; així 
que, en general, els locals no 
estan en contra de la fi nalitza-
ció en sí sinó en els seus efec-
tes…

I naturalment, si, d’acord 
amb la planifi cació, PGM (Pla 
General Metropolità) de 1976, 
l’accés a la façana de la Glò-
ria implica unes escalinata i 
avinguda faraòniques que su-
posaria l’enderrocament dels 
habitatges de més d’un miler 
de famílies, un nombre impor-
tant de residents locals afec-
tats per la pèrdua de les seves 

llars hi estan radicalment EN 
CONTRA.

3. Quina és la seva posi-
ció tocant a la fi nalització 
de la Sagrada Família, p.e. 
està completament a favor 
o en contra, o és més com-
plicat? La construcció de 
la basílica, considera que 
és bona per la ciutat de 
Barcelona?

Com ja he dit, és més compli-
cat…

Com a monument, hi ha opi-
nions contradictòries…

El problema és que no només 
el barri sinó tota la zona cen-
tre de la nostra Ciutat, Barri 
Gòtic, Born, Boqueria, Bar-
celoneta, Eixample, ha estat 
experimentant un procés simi-
lar: el turisme massiu Devora 
progressivament la forma tra-
dicional de viure dels locals; I 
ara està apareixent un nou pe-
rill, el turisme “de qualitat”, els 
visitants de gran poder adqui-
sitiu, que se’ns presenten com 
a solució, evidentment falsa…

La nostra opinió és que 
l’únic turista acceptable hau-
ria de ser el que respecta la 
vida local i, així, comprèn re-
alment l’ànima de la nostra 
bonica ciutat, o de qualsevol 
altra… AQUESTS TURISTES, 
BENVINGUTS.

4. Hi ha alguna solució a 
aquest problema que vos-
tè pensi que podria funci-
onar com un compromís 
entre els plans originals 

d’en Gaudí i les preocu-
pacions actuals dels resi-
dents locals?

No hi ha una evidència clara 
tocant als plans originals d’en 
Gaudí: p.e. no és del tot segur 
que la famosa escalinata de la 
façana de la Glòria fos projec-
tada per l’arquitecte, alguns 
atribueixen el projecte a certs 
deixebles d’en Gaudí.

Podem confi rmar que la idea 
d’Antoni Gaudí era que la gent 
arribés a l’església caminant 
entre les cases I, així, el Tem-
ple havia d’integrar-se a la 
xarxa urbana existent; l’únic 
aspecte a respectar seria la vi-
sibilitat de la construcció…

Encara més, l’arquitecte 
contemplà una forma com un 
Estel de Nadal amb el centre 
al Temple I la cua dirigida cap 
a l’actual avinguda Gaudí, en 
oposició al planejament plan-
tejat per la Junta Constructo-
ra.

El fet és que l’avinguda pro-
jectada apareix com a resul-
tat de l’enfrontament entre 
la Junta I la Promotora Im-
mobiliària Núñez I Navarro 
el 1975: Núñez obté el permís 
legal per a la construcció d’un 
gran edifi ci davant de la faça-
na de la Glòria i, conseqüent-
ment, la venda posterior dels 
pisos; guanyà la interpel·lació 
a Madrid que conclogué que 
l’únic element patrimonial 
del Temple era i és la façana 
del Naixement. Un any des-
prés d’això, canvia el Batlle de 
Barcelona, s’aprova el famós 
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NOTA ALS SOCIS

PGM que inclou l’escalinata I 
l’avinguda famoses, i el gran 
edifi ci d’en Núñez, i molts d’al-
tres, alguns construïts abans 
del començament de les obres 
de la basílica, afectats.

5. Quines han estat al-
gunes accions importants 
dintre de la campanya de 
les associacions de resi-
dents locals afectats fi ns al 
moment?

L’ASSOCIACIÓ DE VEÏNS I 
VEÏNES SAGRADA FAMÍLIA 
ha estat ocupant-se del tema 
durant molt temps, els últims 
anys també ho ha fet l’ASSO-
CIACIÓ D’AFECTATS, de nova 
creació.

La primera participà en di-
ferents accions reivindicatives 
referents a la plaça Sagrada 
Família, la façana de la Passió 
i la plaça Gaudí.

Ja, fa uns 8 anys, Durant 
el govern de XAVIER TRIAS, 

l’Associació de Veïns va acon-
seguir un primer acord que 
implicava la reducció de l’am-
plada de l’avinguda projecta-
da, i així resolia el problema 
per un gran nombre d’edifi cis; 
tanmateix, amb el canvi de go-
vern municipal, la proposta no 
va arribar més enllà.

Un arquitecte, d’acord amb 
l’Associació de Veïns, va ela-
borar un planejament que 
exposava una solució amb un 
nombre menor de veïns afec-
tats, un possible reallotjament 
en condicions pensem que ac-
ceptables, tot i respectant les 
necessitats del barri tocant a 
equipament i espais verds.

Duran el govern d’ADA CO-
LAU, la situació ha evolucio-
nat en tres aspectes: primer, 
l’Ajuntament negocià amb la 
Junta del Temple, sense inter-
venció del veïnatge, un acord 
vinculant que implicava al-
guns petit canvis en la cons-
trucció, el pagament de la Lli-
cència d’Obras -una Llicència 

que el Temple mai havia pa-
gat-, i una contribució econò-
mica amb l’objectiu de reparar 
els efectes negatius del turisme 
al barri; els residents locals, 
menystinguts i emprenyats, 
varen apel·lar a la Justícia, i 
va néixer la nova entitat cen-
trada en el tema, l’Associació 
d'Afectats…

Segon, el 5 de març del 
2020, l’Ajuntament va orga-
nitzar una primera trobada 
d’un GRUP DE TREBALL, 
amb la presència de 9 entitats 
de la ciutat -veïnatge, les dues 
Associacions, Col·legi d’Arqui-
tectes, grups relacionats amb 
el transport públic i el turis-
me i, per primer cop, la Junta 
del Temple-, amb la intenció 
d’apropar-se a una resolució 
fi nal de tema; hom va defi nir, 
acord unànime, 4 punt bàsics 
a considerar; RESPECTE AL 
DRER A L’HABITATGE, MAN-
TENIMENT DEL EQUIPA-
MENTS I ELS ESPAIS VERDS, 
CONTROL DEL TURISME, 
I FINALITZACIÓ DE LES 
OBRES; va arribar la COVID 

i el Grup, malgrat la nostra 
insistència, no s’ha reunit mai 
més.

Tercer, Durant l’últim any, 
2022, l’Ajuntament ha convo-
car en dues ocasions les dues 
associacions, Veïns I Afectats: 
la primera a la primavera, 
quan l’Àrea d’Ecologia Urba-
na, conduïda per Janet Sanz 
I amb la intervenció de l’Ar-
quitecte en Cap, Javier Ma-
tilla, presentà tres solucions 
urbanístiques possibles sobre 
la base del planejament abans 
esmentat de l’arquitecte que 
col·labora amb l’Associació de 
Veïns, respectant els quatre 
punts del compromís a que ha-
via arribat el Grup de Treball; 
les dues associacions expres-
saren el seu acord inicial amb 
les tres, i els representants de 
l’Ajuntament es van emplaçar 
a establir converses amb la 
Junta del Temple amb l’objec-
tiu d’analitzar el planejament. 
A la segona, sota pressió, a 
l’estiu, varen afegir-ne una 
quarta, fi ns i tot millor i més 
acceptable que les tres anteri-

ors. Tot el planejament va que-
dar subjecte a un principi de 
confi dencialitat. Però les con-
verses amb la Junta no s’han 
portat a terme fi ns avui…

6. Sap vostè si hi ha una 
data concreta per a que 
l’Ajuntament prengui la 
decisió fi nal?

Per tant, no hi ha data, no-
més algunes propostes…

Pot dependre dels resultats 
de les properes eleccions mu-
nicipals, el maig del 2023…

La Junta del Temple es re-
ferma en la seva intenció de 
completar les obres com a més 
tard el 2028, dos anys després 
del Centenari de la Mort d’An-
tonio Gaudí, i en la intenció 
de no renunciar a l’escalinata 
que, una vegada més, atribu-
eix al projecte de l’arquitecte.

GABRIEL MERCADAL, 
TRESORER, AVV. SAGRADA 

FAMÍLIA, 28 de febrer de 
2023

En un acte preelectoral, en jaume collboni responent a les preguntes de 

membres de les dues associacions afirma que “és un problema de ciutat”.

ÚLTIMES NOTÍCIES

Responent a una enques-
ta de la revista de la favb 
“el carrer” destaco com 
a incompliment del man-
dat municipal: “aturada 
de la comissió de treball 
sobre les solucions urba-
nístiques necessàries per 
al encaix del temple al 
barri, i la corrresponsa-
bilitzaciö de la indústria 
turística en el control 
i els efectes en l’entorn 
de la basílica”, com con-
templava el pad eixample 
2020-2023.

Al plenari de districte del 
2 de març, erc entra la 
proposició següent:

El 14 de març, ernest 
maragall, acompayat de 
marta vilalta, eduard cus-
có i altres membre d’erc 
es passegen per l’àrea 
afectada per tal de fer-

se càrrec del problema 
de manera més acurada; 
acudeixen prèvia accep-
tació i acompanyament 
en la trobada de l’associ-
ació de veïns, representa-
da per gabriel mercadal i 
enric miret, i de l’associ-
ació d’afectats, represen-
tada per salvador barroso 
i cesc pla; conclusió: atès 
que barcelona en comú 
no ha permès fer públi-
ques les seves propostes, 
l’alcaldable es compro-
met a estudiar la situació 
quan arribin a les seves 
mans per tal de formar-se 
el seu propi criteri i expo-
sar la seva opinió, tot i 
prenent en consideració 
el quatre compromisos 
del grup de treball abans 
esmentats.

Barcelona en comú plan-
teja al seu programa elec-

toral la proposta següent: 
“impulsar una propos-
ta de planejament per a 
l’entorn del temple de la 
sagrada família consen-
suada entre la ciutat, el 
veïnatge i la junta cons-
tructora que garantei-
xi el dret a l’habitatge, 
millori les dotacions del 
barri, redueixi els impac-
tes negatius del turisme 
i defi neixi un fi nal de les 
obres de la sagrada famí-
lia”.

Comentari fi nal: des-
prés de la proposició 
d’erc, sembla ser que 
barcelona en comú mou 
fi txa, si bé tocant al re-
dactat entenem que diu 
poca cosa de nou.

Sant tornem-hi!!
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ÀMBIT URBANISME, MOBILITAT I HABITATGE

L’APROVACIÓ DEL NOU PLA 
D’USOS DE L’EIXAMPLE,
UN ANY D’ESTIRA-I-ARRONSA
COMENCEM AMB UN FRAGMENT DE L’ARTICLE PUBLICAT PER BETEVÉ

EL 3 DE FEBRER PER MAR GARCÍA I ROGER TORRES I LIÑÁN:

El Pla d’usos de l’Eixample es 
va presentar el març de l’any 
passat, però la proposta inicial 
no té res a veure amb la que ar-
riba ara al plenari. En un pri-
mer moment, es volia limitar 
l’obertura de restaurants, su-
permercats petits, botigues de 
conveniència i també activitats 
vinculades al turisme a tot el 
districte. El PSC s’hi va oposar 
i va mostrar discrepàncies amb 
el socis de govern de BComú 
perquè volia limitar la regula-
ció als carrers pacifi cats.

El mes passat, els dos partits 
van llimar les diferències i van 
presentar un Pla d’usos acordat 
amb una regulació més estricta 
a les vies pacifi cades i una altra 
de més laxa a la resta del dis-
tricte. També van caure de la 
normativa les activitats turís-
tiques. Però abans de la prime-
ra votació en comissió, el PSC 
se’n va desmarcar perquè no 
volia que la limitació més seve-
ra s’apliqués a tot Sant Antoni 
i apostava per fer-ho en deter-
minats carrers del barri.

I ARA, L’ESTIRA 
I ARRONSA...

PUBLICAT A “EL 
PERIÓDICO DE 
L’EIXAMPLE” EL 17 
DE GENER DE 2023:

EL PSC FRENA EL PLAN 
PARA LIMITAR TIENDAS Y 
BARES EN EL EIXAMPLE

LOS SOCIALISTAS Y LOS 
“COMUNS” SE ACUSAN 
MUTUAMENTE DE INFRINGIR 
EL ACUERDO CON EL 
QUE SUAVIZARON LAS 
RESTRICCIONES Y DEJAN 
LA APROBACIÓN DEL PLAN 
DE USOS EN EL AIRE

El acuerdo que los ‘comuns’ 
y el PSC anunciaron aún no 
hace una semana para sal-

var el reglamento que debía 
limitar la apertura de restau-
rantes y otros comercios en el 
Eixample ha encallado antes 
de ver la luz. Pese a alarde-
ar de haber logrado que el 
partido de la alcaldesa Ada 
Colau cediera suavizando 
las restricciones, los socia-
listas se han desmarcado por 
sorpresa justo antes de que 
el plan de usos se sometiera 
a votación en la comisión de 
urbanismo del Ayuntamiento 
de Barcelona. La satisfacción 
que el PSC rezumaba hace 
tan solo unos días con el re-
dactado final ha mudado este 
martes en un voto en contra 
de la norma que había con-
seguido que se modificara a 
su gusto. Barcelona en Comú 
se han mostrado estupefacto 
y disgustado, y ha asegurado 
que su socio en el ejecutivo 
ha cedido a presiones que ha 
atribuido a ejes comercia-
les agrupados en Barcelona 
Oberta.

Antes de la comisión, el 
PSC se ha destapado con una 
propuesta imprevista: los 
socialistas han recla-
mado excluir el entorno 
de Sant Antoni y la calle 
Girona del área en que 
se estrechan las condici-
ones para evitar que abran 
más bares, establecimientos 
de alimentación con espacio 
de degustación, locales musi-
cales, súpers de autoservicio 
y tiendas de conveniencia. 
El pacto que las dos fuerzas 
del ejecutivo municipal pre-
sentaron juntos la semana 
pasada distingue entre dos 
zonas en el Eixample, con 
diferentes criterios para con-
tener que proliferen aún más 
comercios que causen ruido y 
masificación.

Socialistas y 'comuns' se 
han contradicho antes de la 
comisión. La tercera teniente 
de alcalde, la socialista Laia 

Bonet, ha asegurado que 
ambos partidos se com-
prometieron a que los 
requisitos más estrictos 
se redujeran "a 11 ca-
lles", y que no incluyeran 
los ámbitos de Sant Antoni y 
del entorno de Girona. "Pero 
se extienden a casi 40 calles, 
no se recoge lo que se acor-
dó. No podemos dar apoyo", 
ha zanjado Bonet. El PSC ha 
difundido que 11 entidades 
comerciales le secundan y se 
han manifestado en contra 
del contenido definitivo de la 
regulación.

En cambio, la teniente de 
alcalde de Urbanismo, Janet 
Sanz, ha defendido que se 
convino que tanto Sant An-
toni como los alrededores de 
Girona mantuvieran las limi-
taciones que ya se les aplica y 
se ampliaran a más vías. Se-
gún Sanz, los socialistas die-
ron un "giro repentino" a las 
"24 horas" de presentarse el 
detalle de la medida a los ve-
cinos. En la votación de esta 
tarde, los 'comuns' se han 
quedado solos respaldando 
el proyecto del plan de usos, 
al que se han opuesto el PSC, 
Junts, Cs, PP y Valents. ERC 
se ha reservado el sentido del 
voto sobre la cuestión, que se 
volverá a discutir en el pleno 

municipal de finales de mes.

Las divergencias dejan aho-
ra en el aire si el plan de usos 
entrará en vigor o acabará 
siendo abortado. Sanz ha exi-
gido explicaciones a sus alia-
dos en el ejecutivo municipal. 
“Lo único que sabemos es que 
hubo un 'lobby' que se activó 
y que hemos recibido correos 
de un eje comercial del cen-
tro de la ciudad para que los 
ámbitos de Sant Antoni y de 
Girona se suprimieran”, ha 
afirmado la teniente de alcal-
de, antes de concretar que se 
refería a agrupaciones asoci-
adas a Barcelona Oberta.

LA COORDINADORA 
D’ASSOCIACIONS DE 
VEÏNS DE L’EIXAMPLE 
REACCIONA…

PUBLICAT A TOT 
BARCELONA EL 20 
DE GENER DE 2023
PER CARLES BATALLA:

VEÏNS DE L’EIXAMPLE VOLEN 
UN PLA D’USOS AMB MÉS MÀ 
DURA A TOT EL DISTRICTE

LA COORDINADORA 
D'ASSOCIACIONS INSTA EL 
GOVERN MUNICIPAL A SER MÉS 

ESTRICTE EN LA CONCESSIÓ 
DE LLICÈNCIES D'ACTIVITATS 
I AGAFAR EL REFERENT DE LA 
NORMATIVA APROVADA A SANT 
ANTONI I AL CARRER GIRONA

La Coordinadora d’Associa-
cions de Veïns i Veïnes de l’Ei-
xample ha enviat un missatge 
a les regidores Laia Bonet i 
Montserrat Ballarín per de-
manar-los una regulació més 
estricte del nou pla d’usos, que 
bàsicament s’adeqüi a la reali-
tat de tot el districte.

De fet, es dona la circums-
tància que el PSC va votar en 
contra d’aquest nou pla d’usos 
a la Comissió d’Ecologia, Ur-
banisme, Infraestructures i 
Mobilitat de l’Ajuntament, tot 
just cinc dies després d’ha-
ver-lo presentat conjuntament 
amb els Comuns.

Aquesta coordinadora, que 
agrupa representants de les 
associacions de veïns del Fort 
Pienc, Sagrada Família, Sant 
Antoni, Esquerra i Dreta de 
l’Eixample, inicia l’escrit amb 
una valoració positiva dels 
plans d’usos específi cs apro-
vats tant al barri de Sant An-
toni com a la zona d’infl uència 
del carrer Girona.

A més, també lloa l’aprova-
ció provisional d’una moratò-
ria per a la concessió de noves 

LA COORDINADORA AL PLENARI DEL 3 DE FEBRER
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llicències als baixos de tot el 
districte atès que, si bé caduca 
a principis de març, donava 
marge per aprovar defi nitiva-
ment el nou pla d’usos.

Ara bé, la Coordinadora veu 
amb “molta preocupació” el fet 
que el PSC s’hagi desmarcat de 
l’acord explicat el passat dijous 
a la Comissió de Seguiment, 
“que ja consideràvem molt de 
mínims”.

En aquest sentit, veuen “im-
prescindible” una regulació 
més estricta de la concessió de 
llicències d’activitats per evitar 
els monocultius, “que estan es-
tenen com una taca d’oli, amb 
els problemes que generen per al 
veïnat i el propi comerç de pro-
ximitat”.

D’altra banda, la Coordina-
dora matisa que posar ordre 
al problema “no és frenar l’ac-
tivitat econòmica sinó tot el 
contrari, garantir que es pugui 
desenvolupar de manera equi-
librada”. L’entitat es pregunta 
si no s’ha après la lliçó del que 
succeeix quan no es regula, com 
per exemple al carrer d’Enric 
Granados “que ja s’estén per 
Aribau i d’altres”.

Finalment, la Coordinadora 

d’Associacions de Veïns i Veï-
nes de l’Eixample pregunta a 
Bonet i Ballarín si amb 3.300 
bars i restaurants “no se n’ha 
de limitar el creixement, orien-
tant-lo exclusivament cap als 
pocs carrers encara no satu-
rats?”. En aquest sentit, alerta 
que els nous eixos verds afecta-
ran els seus entorns.Atenent al 
fet que “ens juguem el futur dels 
nostres barris”, aquesta coor-
dinadora insta a agafar com 
a exemple la regulació ja apro-
vada “en zones tan sotmeses a 
tensió com la del barri de Sant 
Antoni i els entorns del carrer 
Girona”; demanen mantenir-la 
perquè “ha funcionat raonable-
ment bé i era de mínims, ja que 
en alguns casos com el de les 
terrasses del carrer Parlament 
fi ns i tot s’ha quedat curta”.Per 
tot plegat, esperen que a la ses-
sió plenària de la pròxima set-
mana s’aprovi un pla d’usos de 
l’Eixample que sigui “real i posi 
ordre tot el districte, no només 
als carrers en transformació”.

I FINALMENT, ELS 
PARTITS RECTIFIQUEN…
PUBLICAT PER BETEVÉ 
EL 3 DE FEBRER

PER MAR GARCÍA I 
ROGER TORRES I LIÑÁN

EL PLE APROVA EL PLA D’USOS 
DE L’EIXAMPLE AMB ELS 
VOTS DEL BCOMÚ, PSC I ERC 
I L’ABSTENCIÓ DE JUNTS

LA NORMATIVA S'HA APROVAT 
ARA SÍ, DESPRÉS QUE EN 
EL PLENARI DE GENER ES 
RETIRÉS DE L'ORDRE DEL DIA 
PER FALTA DE SUPORTS

L’Ajuntament de Barcelona 
ha celebrat aquest divendres 
un ple extraordinari per apro-
var defi nitivament el Pla d’usos 
de l’Eixample. Ha estat el segon 
intent per validar la limitació a 
l’obertura de nous restaurants, 
bars, petits supermercats i dis-
coteques al districte, després 
que es retirés de l’ordre del dia 
en el ple ordinari de gener per 
manca de suports, fi ns i tot del 
PSC (soci de BComú al govern 
municipal).

Ja estava dat i beneït que 
aquesta vegada la normativa sí 
que s’aprovaria: menys de 24 
hores abans del ple, el PSC va 
anunciar que hi votaria a fa-
vor i Junts va dir que hi faria 
una abstenció si es creava un 

grup de treball sobre el pla. 
Dies enrere, els comuns també 
s’havien garantit el “sí” d’ERC, 
després d’acceptar la proposta 
dels republicans per revisar el 
Pla d’usos de l’Eixample al cap 
d’un any. La resta de grups de 
l’oposició (Cs, PP i Valents) hi 
han votat en contra.

Per tant, la votació del Pla 
d’usos de l’Eixample en el ple-
nari extraordinari ha quedat 
així:

A FAVOR: BComú, PSC i 
ERC.

ABSTENCIÓ: Junts.
EN CONTRA: Cs, PP i Va-

lents.

Tot i que els dos socis del 
govern municipal han votat 
a favor del Pla d’usos de l’Ei-
xample (que és pràcticament 
idèntic al que es va intentar 
aprovar la setmana pas-
sada), les tensions que han 
mantingut les últimes setma-
nes per quin tipus de regula-
ció ha d’haver-hi al barri de 
Sant Antoni s’ha fet evident al 
plenari, amb retrets encreuats 
entre les tinentes d’alcaldia 
Janet Sanz (BComú) i Laia 
Bonet (PSC).

També ha carregat contra 
els socialistes el líder d’ERC a 
Barcelona, Ernest Maragall. El 
republicà ha recordat a la so-
cialista que el text que aquesta 
vegada ha votat “no té res” de 
diferent “de contingut” que el 
text al qual es va oposar una 
setmana enrere.

El Pla d’usos que s’ha acabat 
aprovant també preveu que es 
creï un grup de treball (amb 
partits polítics, veïns i comer-
ciants de l’Eixample), que serà 
l’encarregat de fer la revisió de 
la normativa d’aquí a un any. 
Una proposta de Junts, que ha 
resultat en l’abstenció de la for-
mació.

I A TOT AIXÒ, ON 
QUEDA L’EGA, ESPAI 
DE GRAN AFLUÈNCIA, 
ALS ENTORNS DEL 
TEMPLE DE LA 
SAGRADA FAMÍLIA 
QUE L’AJUNTAMENT 
S’HAVIA COMPROMÈS A 
REGULAR AL PAD 2020-
2023; DONCS FORA DEL 
RÈGIM ESTRICTE!!!, 
CARAM SI QUE COSTA 
ENTENDRE-HO, POTSER 
QUE FACIN UN VOLT 
PER LA ZONA...
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Modifi cació del Pla General Metropolità dels entorns 
del Temple de la Sagrada Família

Transformació de les Glòries

Aspectes relacionats amb el nomenclàtor

D 
eu mesos després de les eleccions, l’Ajuntament convocà els agents que for-
maran la Comissió de Treball per determinar la millor solució a l’acabament 
de les obres de la façana de la Glòria, i la seva repercussió en els edifi cis con-

tigus, entre els carrers Mallorca i Aragó. El dia 5 de març de 2020 es va fer l’Acte de 
Constitució...

Els grups esmentats, 9 entitats de la ciutat, no s’han tornat a reunir mai més, ni 
tan sols de forma virtual, malgrat la nostra insistència perquè aquest retrobament 
es produís.

Com al 2021, les accions de l’any passat es construïren al voltant de la proposta 
que l’Associació de Veïns i Veïnes va elaborar amb l’arquitecte Salvador Matas, que 
contempla una visió global la qual enquadra el dret a l’habitatge dels afectats, un 
model de turisme més sostenible des del punt de vista social i econòmic, i la millora 
dels equipaments i les zones verdes del barri, incloent-hi, collita pròpia, la reserva 
d’espai d’equipaments per a la Gent Gran a l’illa Damm; cal recalcar que aquest tres 
aspectes, juntament amb la fi nalització del Temple, varen ser els quatre punts plan-
tejats com a ineludibles per l’Ajuntament en l’esmentat Acte de Constitució.

Recalquem que durant aquest any s’han produït certs avenços: quatre propostes 
d’Ecologia Urbana que, basant-se en la nostra i sotmeses a un compromís de con-

fi dencialitat, satisferen plenament tant a l’Associació de Veïns com a la d’Afectats 
que, ara sí, ja era hora, aproparen posicions i milloraren relacions de manera subs-
tancial; ara bé, l’Ajuntament no ha complert el seu compromís ratifi cat, de contactar 
amb la Junta del Temple i muntar una reunió conjunta ni, objectiu fi nal, restaurar 
l’esmentada Comissió de Treball...

Si res canvia abans de les eleccions municipals, i atenent als resultats, corre el 
perill de convertir-se senzillament i nova, en un planejament no institucionalitzat i 
sense continuïtat; ja ens va passar en temps d’en Xavier Tries...

Per tal d’evitar-ho, i abans del procés electoral, en hem marcat dos moviments 
tàctics: fer servir el Butlletí de Primavera de l’Associació com a eina de pressió i, en 
col·laboració amb la refeta Coordinadora d’Associacions de Veïns de l’Eixample, ex-
posar el tema com a pregunta en una reunió conjunta amb representants rellevants 
de tots el partits a celebrar l’abril.

Mentrestant, el Temple segueix inaugurant, el turisme resta crescut i els efectes 
negatius del seu caràcter massiu continuen...

Resumint, doncs, ens proposem rellançar el Grup de Treball creat per 
l’Ajuntament el març del 2020 per tractar la modifi cació del Pla General 
Metropolità (PGM) de 1976.

C 
ontinuar la nostra tasca en la Comissió de treball del Compromís per Glòries 
junt amb les Associacions de Veïns del Clot, del Poble Nou i del Fort Pienc.
De moment, l’any 2022 i en absència d’en Joan Itxaso, ens ha representat l’ar-

quitecte Salvador Matas, integrat de sempre en el projecte, qui es va oferir per fer-ho.
Aquest 2023 ens proposem recuperar la nostra intervenció directa, sobretot en 

aquells temes que afecten el nostre barri, que detallem més endavant; ja hem co-
mençat a participar en les reunions, de les Associacions i amb l’Ajuntament.

Entenem que en la defi nició del planejament confl ueixen quatre aspectes que fan 
referència a equipaments, espais verds, mobilitat i habitatge. 

Comencen a aparèixer indicis de canvi i transformació que s’ajusten, si bé no del 
tot, al compromís inicial; tenim doncs la intenció de seguir amb les nostres inter-
vencions per tal que aquests avenços arribin a bon port.

Com a temes de progrés en els que procurarem incidir esmentem:

L’escola Gaia ja es pot considerar arrelada al barri, si bé en un lloc diferent al 
proposat inicialment, a la fàbrica de paraigües; queda tanmateix la reubicació dels 
Joves a la Sucrera, tema que creiem no defi nitivament resolt.

Seguirem atentament la promoció de Bingo Billares a Gran Via/Nàpols, que in-
corpora el CAP Fort Pienc.

Un cop oberta la clariana de Glòries al públic, planejament i execució de la resta 
del Parc de la Canòpia Urbana, i la recuperació del Rec Comtal.

Seguiment del cobriment i urbanització de la Gran Via, costat Besòs, només inici-
ats i no gaire satisfactòriament, que permetrà una millor connexió entre els barris 
del Clot i del Poble Nou.

Restem amatents a les obres de connexió del tramvia per la Diagonal, primera 
fase, entre Castillejos i Verdaguer, amb especial interès a l’àrea de Ramon Llull i 
a la plaça Pablo Neruda

Tocant a l’habitatge, esperem que es produeixi la reparcel·lació de l’àrea de Cas-
tillejos tocant a Glòries que obriria el camí cap a la construcció prevista de 562 
habitatges potencials, així com l’edifi ci de reallotjament pels afectats urbanístics 
en l’operació; a més d’un interès directe, pensem que ens pot proporcionar infor-
mació valuosa en relació amb l’encaix del Temple de la Sagrada Família al barri.

Seguirem també amb atenció el progrés de la construcció dels 238 habitatges de 
l’Illa Glòries, enfront dels Nous Encants.

En tots els casos procurarem que les promocions contemplin un màxim 
d´habitatges de lloguer a preu assequible, per a joves i gent gran.
Com a temes més endarrerits, fi ns i tot no encetats podem incloure:

Pla de Millora Urbana a la peça de l’ONA/SÒCOL, contemplant el Centre de FP 
previst en el Compromís per Glòries.

Seguiment de la resta dels equipaments encara no realitzats dels 15 projectats 
inicialment.

U n cop aprovada ofi cialment per l’Ajuntament la denominació de l’interi-
or d’illa ocupat anteriorment pel cinema Niza com a INTERIOR D’ILLA 
TREBALLADORES DE LA NUMAX, estem ara immersos en el procés de 

la inauguració:
Regidoria contempla l’ACTE INSTITUCIONAL de col·locació de la placa el 

4 de març, com a Acte Central del Districte dintre del marc de la celebració 
del Dia de la Dona, amb assistència de les autoritats pertinents, membres de 
l’Associació de Veïns, de la Comissió de Memòria Històrica de l’Ateneu El Po-

blet, antigues/s treballadores/s de la fàbrica, i comptant amb la col·laboració 
del Centre d’Estudis Joaquim Jordà de la Universitat Pompeu Fabra; també es 
planteja l’execució d’un plafó mòbil o un mural permanent sobre el tema.

D’altra banda, estem també programant la projecció comentada dels docu-
mentals relacionats amb la Numax, “Numax presenta” i “Veinte años no es 
nada”, a l’Ateneu El Poblet, el 31 de març i el 14 d’abril, aquesta última dins dels 
actes de la Festa Major; per la presentació i el fòrum posterior tenim l’oferi-
ment, ja pactat, del Centre d’Estudis abans esmentat.

ÀMBIT URBANISME, MOBILITAT I HABITATGE

PROJECTE 2023
ASPECTES FONAMENTALS
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En relació amb l’ACTE INSTITUCIONAL realitzar el 
4 de març a l’interior d’illa Niza, TV3 publica, amb la 
signatura de Sara Grimal i Alonso Carnicer, i en 
data 5 de març, un article del que en destaquem un 

extracte; hi afegim una tria de fotografi es de l’Acte re-
collides del reportatge fet per Dani Rovira.

Aquest mes de març en que se celebra el Dia Inter-
nacional de les Dones, Barcelona dedica setze carrers, 
places i jardins de la ciutat a protagonistes femenines 
de la història i la cultura. Una voluntat de feminitzar 
el nomenclàtor que ja s'ha traduït en diversos actes 
d'homenatge, celebració i record.

En aquest primer cap de setmana, ja s'han inaugu-
rat tres espais públics, a l'Eixample, Sant Andreu i el 
Poble-Sec, dedicats a dones que van ser activistes en el 
món laboral i veïnal i en la recuperació de la memòria 
històrica.

Al barri de la Sagrada Família s'hi ha fet l'acte de 
descoberta de la placa amb què es bateja amb el nom 
de Jardins de les Treballadores de la Numax 
l'interior d'illa de l'Eixample on havia estat situat 
l'antic cinema Niza, entre els carrers Rosselló, Sicília 
i Sardenya i la plaça de la Sagrada Família. A l'acte 
hi han assistit algunes de les persones que treballaven 
a l'antiga fàbrica Numax de Barcelona i que es van 
convertir en protagonistes d'un moment clau 
de la lluita obrera

A la Numax s'hi feien ventiladors i petits electrodo-
mèstics, unes condicions laborals molt dolentes. Da-
vant les protestes per exigir millores, l'empresa va 
començar a fer acomiadaments i la plantilla, d'unes 
300 persones, la gran majoria dones, va respondre 
amb vagues. Els propietaris van fer suspensió de pa-
gaments. Amb la intenció de tancar la fàbrica, van 
començar a retirar materials, però els treballadors 
ho van impedir.

L'any 1977, de forma assembleària, la plantilla va 
decidir prendre el control de l'empresa. Una experi-
ència d'autogestió aleshores inèdita que va recollir 
un documental de Joaquim Jordà, "Numax presenta", 
fi nançat per la plantilla amb els diners que s'havien 
anat acumulant a la caixa de resistència, 600.000 

pessetes; el procés va durar dos anys, fi ns que la fà-
brica va haver de tancar.

Magda Mirabet, antiga treballadora de la Numax, 
fa balanç d'aquella llarga lluita:

"Va ser una escola per a nosaltres. Val la pena llui-
tar pels teus somnis, pel que consideres just i el que 
consideres que és el teu dret. De vegades es guanya, de 
vegades es perd, però l'experiència queda”.

Dues dècades després, el 2004, el cineasta Joaquim 
Jordà va retrobar protagonistes d'aquella aventura i 
va recollir en un altre documental, "Veinte años no es 
nada", les seves refl exions sobre aquell difícil procés 
d'aprenentatge i el que havien fet amb les seves vides 
després del tancament de l'empresa.

Ara, els jardins de l'interior d'illa on hi havia el ci-

nema Niza porten el nom de les treballadores de Nu-
max. Ha estat una demanda de l'Associació de Veïns 
de la Sagrada Família i altres entitats, que han volgut 
unir en aquest espai la reivindicació del passat indus-
trial de l'històric barri del Poblet -que inclou fi tes com 
la fàbrica Damm o la Myrurgia- amb un homenatge 
al paper històric de les dones.

I també al cinema, pel fi lm de Joaquim Jordà i pel 
record de l'antiga sala Niza, un dels espais recreatius 
que van sorgir en aquest barri per a l'esbarjo dels tre-
balladors industrials.

Per a les antigues treballadores de la Numax, ha 
estat un dia molt important, d'homenatge i 
memòria. Així ho expressava Teresa Ruiz:

"Per a mi això és el màxim, estic molt agraïda. Aques-
tes nits, des que ho vaig saber, no he pogut dormir de 
l'emoció".
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I tocant a la projecció dels documentals:

El primer documental “Nu-
max presenta”, dirigit per 
Joaquim Jordà, es projecta-
rà al Casal de Barri Ateneu 
El Poblet el 31 de març de 
18:30 a 21:00; ACTES PRE-
VIS A LA FESTA MAJOR.

El segon documental “Ve-
inte años no es nada”, di-
rigit per Joaquim Jordà, es 
projectarà al Casal de Bar-
ri Ateneu El Poblet el 14 
d’abril de 18:30 a 21:00, 
DINTRE DEL MARC DE 
LA FESTA MAJOR.

Amdues projeccions vin-
dran precedides per una pre-

sentació i seguides d’un fòrum 
de debat; presentació i fòrum 
aniran a càrrec d’en Albert 
Elduque Busquets, profes-
sor de Comunicació Audiovi-
sual per la Universitat Pom-
peu Fabra, que intervindrà en 
representació del Centre d’Es-
tudis Joaquim Jordà adscrit 
al Departament de Comunica-
ció d’aquesta Universitat.

Els actes estan organit-
zats per l’Associació de 
Veïns, i compten amb la 
col·laboració de Districte, 
el Casal de Barri en espe-
cial la Comissió de Memò-
ria Històrica, i el Centre 
d’Estudis Joaquim Jordà.

Accions en marxa dins del marc de la Coordinadora 
d’Associacions Veïnals de l’Eixample

Alres temes pendents

Aconseguits

U 
n cop restaurada la Coordinadora que agrupa 5 Associacions, Dreta i Esquerra 
(antiga i nova) de l’Eixample, Sant Antoni, Sagrada Família i Fort Pienc, la seva 
acció s’ha anat centrant en diversos assumptes, creiem de gran importància:

o Pla d’Usos, afectant pel que fa al nostre barri a l’EGA Sagrada Família i a l’avingu-
da Gaudí.

o Espais Verds, manteniment, creació i recuperació, de gran incidència en la conta-
minació de l’aire al Districte.

o Elements patrimonials, en el nostre cas façana del Naixement, escoles d’en Gau-
dí, casa d’en Jujol a Gran Via/Sicília, façana de la Myrurgia, fanals de l’avinguda 
Gaudí, alguns edifi cis de l’illa Damm, i alguns passatges històrics del barri.

o Recuperació d’antigues propietats de l’Estat.

o Hem de seguir millorant i/o arrencant de mica en mica els equipaments soci-
oculturals nous: Casal de Barri Ateneu del Poblet i Espai Social Torrent d’en 
Mariner.

o Supervisar la transformació, endarrerida, del Mercat i millora dels equipaments 
del Centre Cívic i l’espai de Gent Gran.

o Resta encara la construcció d’habitatge social als Jardins de la Indústria, amb 
la reubicació de l’escola bressol i la pista de bàsquet; atenció també al problema 
de contaminació acústica denunciat pel veïnatge d’aquest espai.

o Pendent també la rehabilitació compromesa de l’avinguda Gaudí.

o No ens oblidem de la vella reivindicació de un equipament pendent per a la 
Gent Gran, Centre de Dia, pisos tutelats o Residència.

o Ni dels desnonament, i/o assetjaments immobiliaris com el relacionat amb el 
restaurant Portanova.

o Finalment, a nivell de ciutat, continuarem participant activament tocant al tema 
de la Superilla, incloent-hi Ia pacifi cació, ja acceptada, del carrer Sicília, del carrer 
Marina des de Mallorca a Travessera descomptant el tram València-Mallorca, i 
també del carrer Consell de Cent entre Passeig de Sant Joan i Meridiana.

• Escola 9 graons.
• Institut Angeleta Ferrer.
• TRAM
• En projecte, ja aprovat, Centre d’As-

sistents Socials a l’interior de l’illa 
Myrurgia.



Mostra
Comerç
al Carrer

Organitza Patrocina Agraïments

Amb la col·laboració de:

Participa

Carrer 
Provença
Entre Marina i Castillejos

15 i 16 d’abril

Consulta aquí
les activitats

9Associació de Veïns i Veïnes | Sagrada Família          



10 Sagrada Família | Abril 2023

ÀMBIT URBANISME, MOBILITAT I HABITATGE

SUBÀMBIT HABITATGE
Atesa la situació del problema de l’habitatge, que ha passat a ser, creiem, cabdal, a l’as-
sociació de veïns i veïnes sagrada fanília, i concretament dins de la comissió d’urbanis-
me, habitatge i mobilitat, ens estem plantejant reforçar la nostra activitat al respecte...

D’entrada, pensem que el tema presenta un doble vessant: la pèrdua de l’habitatge 

per motius diversos, que afecta sobretot la gent vulnerable, i la difi cultat d’accedir a 
un nou habitatge, més acusada en el cas dels joves.

La situació és especialment delicada al nostre barri com a conseqüència de l’im-
pacte del turisme massiu i l’especulació resultant...

COMENÇAREM DENUNCIANT 
UN PARELL DE CASOS

REACCIONEM

I UN CAS CANDENT, TOTS EL 
21 D’ABRIL AMB N’ADELA!!

VIURE SOTA L’OMBRA DEL 
DESNONAMENT: EL CAS 
D’UN MATRIMONI DE LA 
SAGRADA FAMÍLIA

Quan la Lluïsa Cequiel vol expli-
car el que ha viscut els últims set-
ze anys en matèria d’habitatge, 
necessita tenir a mà i ben endre-
çats tots els documents que asse-
gura que li donen la raó. Són les 
proves que acumula per defensar 
en un possible judici el seu dret a 
quedar-se al pis de Lepant, 257, 
on ha viscut des del 2007.

Aquell any, abans de l’es-
clat de la crisi fi nancera, la 
Lluïsa va signar la hipoteca 
d’aquest pis del barri de la 
Sagrada Família. El 2011, 
però, la seva situació econò-
mica havia empitjorat fi ns 

al punt de no poder pagar 
les quotes. Va ser aleshores 
quan, amb l’ajuda de la Pla-
taforma d’Afectats per la Hi-
poteca (PAH), va aconseguir 
una dació en pagament.

Així, el pis va tornar a 
ser propietat del banc –en 
aquell moment, Catalunya-
Caixa– i a ella li van conce-
dir un lloguer social, atesa 
la seva situació de vulnera-
bilitat i la del seu marit.

En els anys posteriors, 
mentre ells continuaven vi-
vint al seu pis i pagant re-
ligiosament el lloguer, el 
domicili va anar canviant 
de propietaris, fi nalment el 
fons d’inversió Cerberus.

El 2021 van rebre una car-

ta dient que devíem mensua-
litats des del 2018, un supo-
sat deute de 2.489 euros; ella 
demostra que és fals amb 
els comprovants dels paga-
ments efectuats cada mes... A 
continuació, la propietat va 
deixar d’acceptar-los els di-
ners que ingressaven; gràci-
es al Sindicat de Llogateres, 
van procedir a la consigna-
ció del lloguer, pagant a tra-
vés de girs postals.

I així és com paguen encara 
avui, tot i que això no ha atu-
rat els intents de la propietat de 
fer-los fora. L’últim que els han 
dit –de paraula– és que hauran 
d’abandonar casa seva el pròxim 
mes d’agost, però no els ha arri-
bat l’ordre de desnonament...

EXTRACTE DE L’ARTICLE 
PUBLICAT PER LÍNIA EIXAMPLE 
EL 22 DE MARÇ, DE FET ABANS 
QUE EL CAS DENUNCIAT EL 29
 
LA SAGRADA FAMÍLIA 
S’ORGANITZA PER FER FRONT 
ALS PROBLEMES D’HABITATGE

Lloguers abusius, veïns expul-
sats de casa seva, joves que ni 
es poden plantejar indepen-
ditzar-se al barri i propietaris 
que es lucren amb tot plegat. 
Aquesta és la preocupant situ-
ació que han detectat diversos 
veïns de la Sagrada Família, 
que ara han decidit unir-se per 
fer front conjuntament als pro-

blemes d’habitatge que pateix 
el barri. Una d’aquestes veïnes 
és Natalia Rosetti, promoto-
ra de la trobada de la Xarxa 
d’Habitatge Sagrada Família 
que va tenir lloc dimecres de la 
setmana passada a l’Ateneu El 
Poblet.

Rosetti assegura que la idea 
de fer aquesta activitat va ser 
fruit d’haver constatat “la de-
riva que està agafant el barri” 
en els últims anys en matèria 
d’habitatge, però especialment 
del coneixement de dos casos 
concrets. Es tracta d’una famí-
lia vulnerable que va evitar el 
desnonament fa unes setmanes 

i d’un matrimoni que pateix 
“un assetjament immobiliari 
brutal”.

Aquests afectats van acu-
dir a la trobada, i no van ser 
els únics. La crida liderada 
per Rosetti va convocar una 
vintena de persones, entre les 
quals hi havia altres víctimes 
del drama de l’habitatge. Per 
exemple, una dona amb dos 
fi lls que havia estat desnonada 
recentment i una parella també 
amb fi lls que denunciava una 
“expulsió invisible”, provocada 
per un augment del lloguer in-
assumible.

DILIGENCIA DE ORDENA-
CIÓN
Letrado de la Administra-
ción de Justicia
Lugar: Barcelona
Fecha: 24 de marzo de 2023

A la vista del estado de los au-
tos, fijo la fecha de lanzamien-
to para el día 21-4-2023 a las 
8:00 h, sin perjuicio de los 

posibles retrasos en función 
de las necesidades del servicio 
del SAC, no pudiéndose iniciar 
más tarde de las 17:00 horas, 
respecto de Carlos Walter 
Mendez Ramirez, Adela Alvi-
na Cuadra Baltodano De Men-
dez, al desalojo del inmueble 
sito en la calle Castillejos, 322, 
bx 2a, de Barcelona…
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FESTA MAJOR

FESTA MAJOR

Del 17 al 23 d’abril
Exposició «Amb els records fem 
història»
Homenatge als qui encara hi són i als qui 
ja van passar: llibres, objectes i imatges 
de més de 60 anys d’antiguitat.
Horari: de 17.30 a 20 h
Lloc: Centre Cívic Sagrada Família (sala 
d’exposicions)
Organitza: Associació de Veïns i Veïnes 
Sagrada Família

Divendres, 
14 d’abril
19.30 h Comença la Festa Major!
Cercavila de colles populars, pregó 
i espectacle
Cercavila: Marina, av. Gaudí, Rosselló, 
Dos de maig, Mallorca, Padilla, Proven-
ça, Marina.
Espectacle a càrrec del grup Parsimoo-
nians.
Organitza: Coordinadora d’entitats Sa-
grada Família
Pregó amb llenguatge de signes.

18.30 a 21 h Documental
“Veinte años no es nada”
Segona part del documental “Numax 
presenta” dirigit per Joaquim Jordà.
Presentació i fòrum a càrrec d’Albert 
Elduque, professor de la UPF, com a 
complement de l’acte institucional de 
denominació com “Interior d’Illa Treba-
lladores de la Numax” de l’espai que ocu-
pava anteriorment el cinema Niza.
Lloc: Ateneu El Poblet
Bucle magnètic per a persones amb dis-
capacitat auditiva
Organitza: Associació de Veïns i Veïnes 
Sagrada Família, amb la col·laboració 
del Districte de l’Eixample, la Comissió 
de Memòria Històrica de l’Ateneu El Po-
blet i el Centre d’Estudis Joaquim Jordà

Dissabte, 15 d’abril
Tarda de foc
Organitza: Bestialots Espurnats
i Farfolla Sagrada Família

• 17.30 h Taller infantil
“Fes de diable”
Lloc: Jardins de la Indústria

• 18.30 h Correfoc infantil
Recorregut: Còrsega-av Gaudí, Proven-
ça, Marina, Indústria, Jardins de la In-
dústria

• 20.30 h Correfoc AUTORA: SIRA ALAEJOS MENGUAL
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NOVAMENT L’AMIANT,
I LA SEVA ERRADICACIÓ
L’AMIANT I LA SALUT
Finalment, el 26 de novembre de 
l’any passat es va celebrar amb 
gran èxit, a diferents espais cen-
trats en l’Auditori de Sant Martí, la 
CONVENCIÓ “PER UN PAÍS LLIU-
RE D’AMIANT”, organitzada per 
la Comissió Contra l’Amiant de la 
FAVB i els Jubilats de Macosa-Als-
tom afectats per l’amiant.

L’acte, al que varen assistir re-
presentants rellevant de les insti-

tucions de la ciutat i del país, va pi-
votar sobre quatre potes: les taules 
referents a la salut, el marc jurídic, 
el tractament tècnic i el posiciona-
ment de la ciutadania en el tema de 
l’amiant.

En aquest número del Butlletí 
ens centrarem en el primer aspec-
te, les repercussions de la presèn-
cia d’amiant al medi sobre la SA-
LUT.

Les conclusions a que va arribar 
la primera taula, coordinada pel 
doctor Josep Tarrés, expert reco-
negut en la matèria, s’exposen a 
continuació:

A considerar:
1. La inhalació de fi bres de totes les for-

mes d’amiant és patògena per als és-
sers humans i per a tots els mamífers.

2. L’amiant és nociu per dues vies ben 
diferenciades:

• Per iniciar un procés infl amatori fi bro-
sant que ocasiona malalties o proces-
sos crònics -plaques pleurals, asbesto-
si...-.

• Per ser un cancerigen de primer ordre 
i única causa coneguda del mesoteli-
oma. També pot ocasionar càncer de 
pulmó, laringe i ovari.

3. Les fonts de contaminació poden ser:
- Laborals.
- De convivència amb treballadors expo-

sats.
- Ambientals -per veïnatge amb un focus 

emissor domèstic en estris o estructu-
res de la pròpia llar-.

4. Avui, el problema important que jus-
tifi ca tota la preocupació mèdica i so-
cial -a part de les greus conseqüències 
actuals, encara no prou reconegudes ni 

compensades- és la seva capacitat can-
cerígena, present i futura.

5. L’amiant és un cancerigen de primer 
nivell sense un llindar mínim de segu-
retat i amb un llarg -llarguíssim- perí-
ode de latència.

6. L’exposició a l’amiant es l’única causa 
del mesotelioma.

• Sense amiant no hi ha mesotelioma.
• Parlar de mesotelioma és parlar d’expo-

sició a l’amiant.

Cercavila i lluïment fi nal
Recorregut: Jardins de la Indústria, Le-
pant, Mallorca, Marina

Diumenge, 
16 d’abril
8 h Matinades de Festa Major
Recorregut: Lepant 280, Lepant, av. 
Gaudí, Castillejos, Rosselló, Antiga Fà-
brica Damm
Organitza: Associació Fal·lera Gegantera 
Sagrada Família
10 a 15 h Mercat de Pagès i Plaça 
Familiar
Mercat de pagès, jocs de totes les cultu-
res i sensibilització
a l’interculturalitat i la intergeneraciona-
litat.
A les 14 h farem un dinar popular (com-
pra de tiquets al mateix moment a 8’5 €).
Lloc: c. Provença, entre Sardenya i Sicília
Organitzen: entitats de la Taula Inter-
cultural (PDC Sagrada Família, Casal 
de Barri Espai 210, La Sala, Fronteres 
Invisibles, Fundació Puentes, Colectivo 
Libre Morazan, Non Resident Nepali 

Spain, Intered, Mercat de Pagès i Asoci-
ación Cultural 100 % Salay
XXXIV Trobada gegantera
Organitza: Associació Fal·lera Gegante-
ra Sagrada Família

• 11 h Cercavila
Recorregut: Antiga Fàbrica Damm, Ros-
selló, Dos de Maig, Provença, Padilla, Av. 
Gaudí, Marina

• 12 h Ballada de colles
Lloc: C. Marina, entre Provença i Mallor-
ca

Dissabte, 22 d’abril
10è aniversari Beirao Percussió
La Colla de percussió del barri fem 10 
anys i ho volem celebrar amb una gran 
jornada festiva.
T’hi apuntes?
Lloc: C. Marina, entre Provença i Mallorca
Organitza: Beirao Percussió

• 11 h Rua de percussió
Baixarem per l’avinguda Gaudí
(inici cruïlla amb Sant Antoni Maria Claret)

• 12 h Tabalada estàtica

• 13 h Vermut amb DJ

• 15.30 h Bingo musical

• 19 h Fi de festa

12.30 h Vermut en viu
Vine a l’Ateneu El Poblet a gaudir de 
bona música en viu mentre prens el ver-
mut i el piscolabis de Festa Major!
Lloc: Ateneu El Poblet
Organitza: Ateneu El Poblet

21 h Sopar de Festa Major
Amb ball fi nal a càrrec del grup musical 
Beto Tejada.
Hi haurà punt lila.
Compra de tiquets (15 €) del 10 de març 
al 15 d’abril al Casal de Barri Espai 210 
i a l’Ateneu el Poblet (consulteu horaris 
d’atenció al públic).
Lloc: C. Marina, entre Provença i Mallorca
En cas de pluja l’activitat es farà al Cen-
tre Cívic Sagrada Família
Organitza: Coordinadora d’Entitats Sa-
grada Família

Diumenge, 
23 d’abril
12 h Diada Castellera
Els Castellers Sagrada Família sortim a 
plaça amb els Sagals d’Osona i la Colla 
Castellera de l’Esquerra de l’Eixample.
Lloc: C. Marina, entre Provença i Mallor-
ca
Accessible
Organitza: Castellers Sagrada Família

19 h 20è aniversari Dones de Blanc
“Dones en llibertat”
Fa 20 anys vam estrenar la coreografi a 
“Dones en llibertat”.
Dues dècades després, seguim visibi-
litzant la xacra social de les violències 
masclistes, i la necessitat de complicitat, 
esforç i lluita de tota la societat per eli-
minar-les.
Lloc: C. Marina, entre Provença i Mallor-
ca
Organitza: Dones de Blanc, Plataforma 
Unitària contra les Violències de Gènere
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• Les exposicions actuals, després de la 
prohibició del 2002, no tenen res a 
veure amb les anteriors a aquesta data: 
ara són menys intenses o de menys 
concentració.

• A dia d’avui, en el nostre entorn laboral 
i social ja no es donen les circumstàn-
cies necessàries per provocar concen-
tracions que portin a l’aparició de ma-
lalties del grup de cròniques, i menys 
amb la gravetat que havien tingut.

7. L’exposició a les fi bres d’amiant, sense 
deixar de ser una important causa ac-
tual de malaltia professional amb totes 
les seves variants i reivindicacions, és i 
serà cada cop més un problema de con-
taminació ambiental i de salut pública.

8. Els MCA bàsicament, però no només 
ells -també els fi brociments instal·lats, 
caducats i degradats-, són la font d’ex-
posició ambiental a les fi bres d’amiant. 
Aquestes fi bres són cada vegada més 
abundants. Abans hi havia uns pocs 
macro focus de contaminació, potents, 
coneguts i localitzats. Ara hi ha milions 
de micro focus escampats arreu -tots 
els

MCA instal·lats, envellits i degradats-.
9. La incidència anual de mesoteliomes 

-casos nous diagnosticats- va en aug-
ment. Així ho confi rmen tots els estu-
dis epidemiològics actuals, tant al Va-
llès com a tot Catalunya i a la resta de 
l’Estat espanyol. La corba segueix una 
tendència ascendent i no hi ha senyals 
d’estabilització.

10. Els col·lectius mes vulnerables actu-
alment són:

• - Els treballadors no protegits d’empre-
ses o en tasques d’erradicació de l’ami-
ant.

• - Treballadors de manteniment i/o re-
paracions de MCA no protegits.

• Les persones que treballen o viuen en 
entorns contaminats, la majoria sense 
saber-ho, i dins d’aquests col·lectiu el 
més vulnerable és el grup dels infants.

Recomanacions:
1. Tractar com cal totes les persones ja 

exposades i afectades. A nivell mèdic, 
això vol dir:

• Cal aplicar i fer complir els protocols de 
seguiment i control.

• Cal establir un registre d’afectats i man-
tenir-lo actiu.

• Cal incloure el mesotelioma com a ma-
laltia de declaració obligatòria.

• Cal acabar amb l’infrarreconeixement i 
l’infrarregistre.

• Cal donar assistència i informació als 
afectats i als seus familiars.

• Cal donar suport mèdic a les seves ne-
cessitats.

• Cal fomentar la investigació, tant bà-
sica com clínica i epidemiològica. Cal 
trobar eines -marcadors- que permetin 
fer cribratges massius i un diagnòstic 
més precoç de les malalties.

• Cal potenciar assajos clínics per cercar 
nous tractaments més segurs i efi caços 
que puguin prolongar l’expectativa i la 
qualitat de vida dels malalts amb me-
sotelioma i altres neoplàsies.

2. Evitar que hi hagi nous casos. Per això 
cal eliminar la causa coneguda i evita-
ble de la pandèmia. És a dir, cal erra-
dicar l’amiant del nostre entorn, sense 
demora. I cal iniciar aquesta erradica-
ció començant pels entorns més pro-
pers als infants: escoles, llars d’infants, 
poliesportius, biblioteques...

Sobre el mateix assumpte des-
taco la intervenció de la doctora 
CARMEN PLASENCIA, PhD en 
medicina y cirurgia (especialitat 
oncologia), BSc en Química (espe-
cialitat bioquímica) y MBA, Cofun-
dadora y CEO de Aromics, sota el 
títol AMIANTO: IMPACTO SOBRE 
LA SALUD Y EL MEDIO AMBIEN-
TE, en el marc del 1r ENCUENTRO 
INTERNACIONAL SOBRE SALUD 
Y ENFERMEDADES MEDIAOAM-
BIENTALES, organitzat per KOS-
MA, GLOBAL OBSERVATORY 
ENVIRONMENTAL HEALTH AND 
DISEASES FUNDACIÓN HM IN-
VESTIGACIÓN i amb el recolza-
ment de LA SOCIETAT CATALANA 
DE PEDIATRIA celebrat a l’Audito-
ri Joaquim Martí de l’Hospital HM 
Nou Delfos de Barcelona el 26 i 27 
de gener d’aquest any.

ALGUNES 
NOVETATS SOBRE 
LES TÈCNIQUES 
D’ERRADICACIÓ 
DE L’AMIANT

Creiem que ha arribat el moment de 
plantejar-nos, ara que ha començat a 
activar-se el tema de la retirada de les 
teulades de fi brociment, la manera com 
s’està procedint en cada cas; apuntem 
que fem referència sobretot a empreses 
contractades per propietaris privats, 
amb més o menys coneixement sobre el 

procés en qüestió i, amb freqüència, una 
defi citària assumpció de responsabilitat 
respecte de la salut dels seus mateixos 
treballadors i, per extensió, del veïnatge 
implicat

D’entrada, dos casos de feina mal 
feta denunciats en articles de BTV:

PUBLICAT PER 
MARIA SOLANS 
el 22 de febrer 
del 2023

L'Associació de Veïns del Poblenou 
critica la forma com s'estan fent els 
treballs. L'Ajuntament assegura que es 
tracta d'un tancament provisional i que 
no s'està treballant sobre el fi brociment.

Els veïns que viuen al conegut com a 
carrer del Passatget, al Poblenou, viuen 
amb temor i alerta la retirada d’una 
teulada d’amiant d’una nau en 
desús. El solar està situat a l’illa com-
presa entre els carrers del Llatzeret i de 
Pujades. L’Associació de Veïns del 
Poblenou critica la forma com s’estan 
fent els treballs i denuncia que les me-
sures que s’han pres no garanteixen 
que les partícules d’amiant no 
afectin els habitatges del voltant.

A les imatges es veu la teulada co-
berta amb plàstics -plens de forats- 
i, en un vídeo annex, també es percep 
el moviment de frec de les plaques de 
fi brociment.

Els treballs van arrencar aquest di-
lluns i previsiblement s’allargaran fi ns 
dijous. Una de les veïnes afectades, la 
Marique, ha explicat a betevé que pos-

siblement els enllestiran aquest mateix 
dimecres. Al solar es farà un aparca-
ment. Aquesta veïna lamenta que s’hagi 
concedit el permís corresponent per fer 
la retirada d’aquesta manera.

Els veïns afi rmen que els operaris sí 
que han pres les mesures que estableix la 
normativa —van vestits amb la granota i 
disposen de dutxa—, però creuen que de 
cara a l’entorn les coses no s’han fet bé.

El districte de Sant Martí ha informat 
que es tracta d’un cobriment provi-
sional mentre no reben el pla de tre-
ball. Explica que l’empresa disposa d’un 
comunicat d’obres admès i assegura que 
encara no s’està actuant sobre el 
fi brociment.

PUBLICAT PER 
SÍLVIA GUTIÉRREZ 
l’1 de març del 2023

La FAVB alerta que els treballadors 
no duien l’EPI i que van incomplir el 
protocol de retirada d'aquest material.

La Federació d’Associació de Veïns de 
Barcelona (FAVB) ha denunciat aquest 
dimarts dues obres a la Verneda, 
la Pau, on assegura que s’està mani-
pulant amiant sense les mínimes 
condicions de seguretat ni per als 
treballadors ni per al veïnat. Es tracta 
de la retirada de la teulada d’ami-
ant d’un garatge en una nau de 
grans dimensions i de la mitgera d’un 
bloc de pisos. L’entitat va alertar a la 
Guàrdia Urbana que, segons expli-
quen, ha obert diligències. També ho ha 
denunciat a la Inspecció de Treball.

Les dues obres en qüestió es troben 
a la mateixa zona del barri i a to-
car d’habitatges veïnals. En concret, el 
garatge està en un edifi ci comprès en-

PASSATGET DEL POBLE NOU
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tre els carrers de ca n’Oliva i del 
Camp Arriassa, i el bloc d’habitatges 
al carrer de ca n’Oliva, a tocar de 
l’estació de metro la Pau.

La Comissió Contra l’Amiant 
de la FAVB ho ha denunciat a la 
Guàrdia Urbana i també han difós 
els fets a través de les xarxes socials. 
Joan Maria Soler, membre d’aques-
ta comissió assegura que els treballa-
dors de totes dues obres incomplei-
xen la normativa que estableix el 
protocol de retirada d’amiant.

De fet, en una piulada exhibeixen 
una fotografi a en la qual es pot veure 
com els treballadors no duen els 
equips de protecció individual 
(EPI) ni tampoc mascaretes. A la 
mateixa imatge també es pot observar 
com la teulada del garatge no s’ha aïllat 

ni encapsulat per evitar el despre-
niment de les plaques de fi broci-
ment.

Soler també detalla que quan la Guàr-
dia Urbana va arribar al garatge —que 
s’ha mantingut operatiu durant els tre-
balls—, els operaris es van col·locar els 
equips de protecció individuals (EPI) 
abans d’atendre els agents.

La Guàrdia Urbana va inspeccio-
nar els treballs al bloc de pisos en què 
també s’estava retirant amiant d’una 
paret de l’edifi ci. En aquest cas els 
agents van aturar l’obra, van acor-
donar la zona i van avisar també els 
Bombers de Barcelona. 

Segons explica Soler, en aquesta fi n-
ca els treballadors van protegir la bas-
tida amb uns plàstics, però també s’ha 
incomplert la normativa de seguretat. 

Els operaris sí que duien els equips de 
protecció, però els veïns asseguren que 
el material no s’estava manipulant de 
forma correcta. Per exemple, denuncien 
que s’han utilitzat radials que fan que es 
desprenguin les fi bres.

I per contra, un cas de feina més ben 
feta:

Pallarès 219, al costat de l’Escola 
La Llacuna del Poble Nou

On es veu la cobertura ben construïda i 
la retirada en curs.

Tanmateix, reiterem que a més a més 
de la coberta i les mesures protectores i 
previsores pels treballadors encarregats 
de la retirada i pels veïns implicats, l’úni-
ca solució defi nitiva és la retirada i l’er-
radiicació, no l’encapsulat ni la pintura, 
que no eliminen el problema; més aviat 
el contrari, amagant l’amiant el proble-
ma es complica, s’augmenta i es perllon-
ga, provocant més malalties.

I la retirada ideal és, con ja hem indicat en 
una altra ocasió, passa per l’ús d’una bombo-
lla hermètica, aplicant pressió negativa, i res-
ta encara pendent la retirada dels residus...

I ARA, POSEM-SE 
EN MARXA PER UNA 
LLUITA CONCRETA

COMENCEM PER UN ARTICLE 
PUBLICAT PER MERCÈ ALSINA, 
DE BTV, EL 9 DE GENER DEL 
2023:

Veïns de l’Esquerra de l’Eixam-
ple reclamen la retirada d’una co-
berta de 2.500 m2 d’amiant

Reclamen que es dugui a terme la con-
versió dels terrenys en parc urbà, com 
preveu el pla urbanístic

La salut és prioritària
Els veïns d’una desena de comunitats 

reclamen la retirada de la coberta d’ami-
ant que cobreix l’interior d’illa entre els 
carrers d’Aragó, Consell de Cent, Calà-

bria i Viladomat, d’uns 2.500 m². Asse-
guren que les plaques d’uralita estan en 
mal estat i amenacen la salut dels veïns. 
Tot i que els terrenys són privats, volen 
que l’Ajuntament hi intervingui i n’agi-
litzi la conversió en el parc urbà que pre-
veu el pla urbanístic.

Els veïns asseguren que les uralites fa 
50 o 60 anys que estan col·locades i que 
ja han exhaurit la seva vida útil, per això, 
com afi rma un dels promotors d’aques-
ta iniciativa, Santiago Comas, “tot i que 
els terrenys són de diferents propietaris 
privats, l’Ajuntament ha de posar fi l a 
l’agulla i buscar la solució òptima, que 
possiblement n’és la retirada“.

També demanen la intervenció de l’ad-
ministració catalana.

Afegeixen que no és només un proble-
ma de l’illa de cases, sinó de tot el veï-
nat, i sobretot dels centres educatius més 
propers, com l’Escola dels Llorers o l’Ins-
titut Viladomat.

Alguns veïns viuen a tocar de les plaques 
d’amiant, ja que totes les fi nestres del seu pis 
hi donen directament. Asseguren que estan 
neguitosos perquè la uralita s’esmicola i és 
amiant pur, i aquest amiant, puntualitza, el 
respiren.

Potser ja és hora que els veïns de 
l’illa de cases entre els carrers Ara-
gó, València, Marina i Sardenya, 
on s’ubica el pàrquing Manhat-
tan amb una coberta d’uralita de 
dimensions similars, a la vora de 
l’Escola Ramon Llull i l’Institut An-
geleta Ferrer, ens posem les piles…

De fet, tenim una oportunitat 
d’or: els veïns esmentats a l’article 
són un model d’organització, tenim 
contactes, i ens plantegem des de 
la Coordinadora d’Associacions de 
Veïns de l’Eixample construir una 
reivindicació comuna a tres interi-
ors d’illa, l’esmentat de l’Esquerra, 
l’ocupat pel pàrquing Diana de la 
Dreta i el nostre…
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ÀMBIT DONES
INTRODUCCIÓ DELS PUNTS LILES

Al gener de 2017 un grup d’entitats i 
col·lectius comencen a tenir la inquie-
tud de promoure un barri segur i lliure 
d’agressions masclistes durant les nits de 
Festa Major amb la idea de caminar cap 
un barri feminista. És així com neix el 
Grup de Treball del Protocol de Sagrada 
Família (actualment El Poblet Feminis-
ta, ubicat al Casal de Barri Espai 210) per 
tal d’elaborar i aplicar un Protocol contra 
agressions masclistes en l’oci nocturn del 
barri. Després de sis anys d’haver inici-
at aquest projecte, s’ha creat un autèntic 
procés comunitari i participatiu en el que 
han intervingut de forma activa més de 
10 entitats diferents del barri -entre elles 

l’Associació de Veïns i veïnes de Sagrada 
Família que gestiona l’Espai 210-, amb 
perfi ls i recorreguts molt diversos i hem 
comptat amb la col·laboració i experièn-
cia de diverses professionals i col·lectius 
feministes que ens han aportat formació, 
expertesa, suport i acompanyament en 
tot el trajecte. Des del Poblet hem treba-
llat sempre amb l’ànim d’involucrar i co-
operar amb els col·lectius que organitzen 
les festes per tal de responsabilitzar-nos 
entre totes de l’espai públic i l’oci noc-
turn i hem comptat amb tècniques for-
mades i especialitzades per poder liderar 
els Punts Lila i dur a terme les accions 
necessàries durant la nit.

MANIFEST:
PER UNS 
FEMINISMES 
ANTIPATRIARCALS, 
ANTICAPITALISTES 
I ANTICOLONIALS

LLEGIT PER LES DONES DEL GRUP 
DEL POBLET FEMINISTA DEL CASAL 
DE BARRI ESPAI 210 (GESTIONAT 
PER LA XARXA DOS DEU, DE LA QUAL 
FORMA PART L’AVV. SAGRADA FAMÍ-

LIA) EN L’ACTE INSTITUCIONAL DE 
DISTRICTE CELEBRAT EL 4 DE MARÇ 
D’ENGUANY A L’INTERIOR D’ILLA 
TREBALLADORES DE LA NUMAX, EN 
EL MARC DEL CONJUNT D’ACTIVI-
TATS RELACIONADES AMB LA COM-
MEMORACIÓ DEL 8 DE MARÇ, DIA 
INTERNACIONAL DE LA DONA.

Aquest manifest s’ha fet amb les de-
mandes i necessitats de les usuàries i 
treballadores de l’Espai 210, dones; jo-
ves i grans, migrades, monomarentals i 
del col·lectiu LGTBI. AQUEST 8M LES 
FEMINISTES CONVOQUEM VAGA 
FEMINISTA: VAGA DE CURES, LA-
BORAL, ESTUDIANTIL I DE CON-
SUM contra els sistemes cisheteropatri-
arcals, racistes, capitalistes i colonials. 
Des de les diversitats dels feminismes, 
volem, defensem i lluitem per unes vides 
dignes per a totes. Volem ser radical-
ment defensores de la vida: de vides sen-
se violències masclistes, LGTBIfòbiques 
ni racistes; vides sense fronteres, CIEs ni 
lleis d’estrangeria; sense capitalisme, ca-
pacitisme ni extractivisme. Vides dignes, 
plenes, lliures i rebels. Des dels esperits 
combatius dels moviments feministes, 
volem acabar amb totes les violències 
estructurals que generen desigualtat. 
Les lluites feministes ens reuneixen avui 
i ens ensenyen a reconèixer els gestos i 
els treballs que sostenen el món, a reco-
nèixer les cures, la tendresa, la interde-
pendència i la vulnerabilitat, a defensar 
que no acceptem que hi hagi unes vides 
menys vàlides que altres.

Porque somos mujeres trabaja-
doras, migradas y existimos, basta 
ya de invisibilización de nuestras 
necesidades.

Creemos fi rmemente en la toma de 
espacios y en la exigibilidad de nues-
tros derechos, creemos en el “vivir bien” 

PUBLICAT PER SERVEIS EDUCATIUS XTEC
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como horizonte de igualdad para todas 
nosotras. Es por esto que tomamos la pa-
labra para exigir acceso a un hogar digno 
y estable, porque sobre nuestros cuerpos 
y nuestras necesidades se enriquecen 
las grandes inmobiliarias, porque nos 
exigen requisitos y nos discriminan por 
nuestra condición de origen o por nues-
tra familias y a los poderosos nadie les 
regula, exigimos la regularización de los 
alquileres y un tratamiento prioritario 
y sin discriminación para personas con 
hijos en situación de vulnerabilidad y 
emergencia habitacional.

La discriminación la vivimos día a día 
y en todos los espacios, decimos basta al 
juicio y menosprecio por nuestro origen 
y esto empieza por la derogación de la ley 
de extranjería, una ley racista, discrimi-
natoria y patriarcal, exigimos la regula-
rización de todas las personas, porque 
como dijo una compañera ilegal: “DE-
BERÍA SER ILEGAL LLAMARNOS 
ILEGALES, SOMOS PERSONAS”.

Exigimos las mismas oportunidades 
laborales que las personas que tienen 
papeles o que hayan nacido en esta ti-
erra, exigimos que el Estado no nos nie-
gue la atención y deje de excluirnos con 
la burocracia como arma para negar-
nos nuestros derechos. Exigimos res-
peto, exigimos espacios de acogida a un 
nuevo contexto para sentirnos parte de 
una comunidad y que dejen de vernos 
como ajenas y se nos empiece a valorar 
como personas que aportan a la socie-
dad, sabemos que esto solo se logrará 
con el pleno reconocimiento de nues-
tros derechos y con la garantía de las 
oportunidades y condiciones que para 
nosotras no son las mismas, es por eso 
que tomamos espacios pero también 
exigimos que se nos incluyan en espaci-
os de participación política y de ciuda-
danía porque nosotras también busca-
mos una comunidad mejor para todas y 
todos. Exigimos tener acceso a reagru-
par a nuestras familias, a estar junto a 
ellas, porque el sistema capitalista es 
tan cruel que explota y expropia nues-
tros cuerpos para cuidar de otros pero 
se olvida de nuestras redes y vínculos 
familiares a los que abandonamos para 

subsistir, exigimos que los servicios de 
salud nos traten con dignidad, con ca-
lidad y calidez, exigimos seguridad ali-
mentaria, no queremos pasar hambre 
debido a nuestra condición de origen. 
Exigimos tener derecho y tiempo para 
la diversión, el ocio y la recreación, bi-
enestar y estabilidad emocional. Exigi-
mos igualdad de derechos, condiciones 
y oportunidades.

Le decimos BASTA a este sistema 
racista, patriarcal y capitalista, le de-
cimos BASTA a la expropiación y ex-
plotación de nuestros cuerpos y a la 
legitimación del racismo por medio de 
la política de extranjería Y DECIMOS 
BASTA A TODAS LAS CONDICIONES 
QUE NOS EXCLUYAN.

Exigim condicions laborals dignes 
per a totes: acabar amb les externalit-
zacions, la temporalitat i les jornades 
parcials no desitjades; acabar amb els 
abusos empresarials, amb l'explotació 
de les autònomes i amb la marginalit-
zació de les joves i de les persones amb 
diversitat física i intel·lectual. Exigim 
que ni els drets socials ni la situació 
administrativa es vinculin a la feina 
assalariada; que es tanquin les bret-
xes, tant salarial com de les pensions. 
Exigim que s'atengui especialment els 
sectors feminitzats, precaritzats i invi-
sibilitzats com les jornaleres, les treba-
lladores de la llar i les cures.

Exigim una sanitat pública, universal i 
de qualitat per tothom, que remuneri i 

valori adequadament els qui hi treballen, 
ocupin el lloc que ocupin. Una sanitat 
lliure de violència obstètrica; que garan-
teixi tots els drets reproductius i sexuals; 
que respecti la intimitat i l'autonomia de 
totes les persones, que atengui el nostre 
benestar emocional i psíquic; que com-
bati els biaixos de classe, de gènere, ca-
pacitistes, LGTBIfòbics i racistes. Volem 
salut, entesa com a benestar físic, mental 
i social, no només com a absència d'afec-
cions i malalties. La nostra salut és in-
compatible amb la violència que exerceix 
sobre els nostres cossos allò que anome-
nen el “mercat” de treball. 

Davant l’augment dels feminicidis i 
el terrorisme sexual, davant l'agudit-
zació de la precarietat laboral, l'aug-
ment del cost de la vida, l'augment de 
la pobresa; davant el qüestionament 
del dret al propi cos i als drets sexuals 
i reproductius, davant el fet que el tre-
ball domèstic, reproductiu i de cures 
segueixi recaient sobre les esquenes de 
les mateixes; davant d'aquest sistema 
que ens vol callades, amb por, domes-
ticades i anul·lades davant la vulnera-
ció de drets: les feministes diem prou! 
Buidem les cases, els mercats, els llocs 
de feina, els centres educatius i omplim 
els carrers de lluita feminista! No és la 
nostra responsabilitat sostenir soles la 
vida. Ens declarem comunitats d’acció 
i de resistència feministes i celebrem 
les nostres aliances, per la vida, per la 
comunitat, per la possibilitat de seguir 
existint. Sentirem la força i l’escalfor de 
totes les que sumem, de cadascuna de 
nosaltres i en col·lectiu.

POR LAS QUE NOS HAN PRECEDIDO, 
POR LAS QUE YA NO ESTÁN, POR 
NOSOTRAS Y LAS QUE VENDRÁN!
FEMINISTAS ANTIPATRIARCALES, 
ANTICAPITALISTAS Y ANTICOLONIALES!

PERQUÈ SI 
NOSALTRES PAREM, 
S’ATURA EL MÓN!

IMATGES DEL FOTÒGRAF DANI ROVIRA

IMATGE DEL FOTÒGRAF DANI ROVIRA
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1r FESTIVAL CORAL ‘SANT JORDI’
Us informem que el proper 
22 d’abril a les 18h, a l’esglé-
sia de l’Escola Pia Sant Antoni 
(Rda. St. Pau, 72), es celebrarà 
el primer festival coral dedicat 
a St. Jordi, organitzat per la 
coral ‘Vocal Trend’ i el seu di-
rector Marko S. Turudich. ‘Vo-
cal Trend’ és una coral nova, 
ambiciosa i amb un repertori 
integrat per peces d’estil pop, 
gospel, de música sacra, del 
Renaixement... Volem animar 
tothom a qui li agradi la música 
coral moderna i, sobretot, que 
tingui coneixements de música 
i experiència coral, perquè ens 
visiti i s’uneixi a nosaltres. Assa-
gem dimarts de 19h a 21h. Per a 
l’aprenentatge de les peces, una 
setmana abans de començar a 
treballar una obra nova, cada 
cantaire rep un MP3 i la partitu-
ra corresponent, amb les melo-
dies de cada corda cantades per 
veus separades i amb la lletra.

Us esperem el 22 d’abril a les 18h.

Raquel Osàca
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XXIV CERTAMEN LITERARI
(ORGANITZAT PER L’AVV. SAGRADA FAMÍLIA)

Un cop finalitzada la 23ena edició del tradicional Certamen 

Literari en Llengua Catalana, comencem a posar fil a l’agulla 

per organitzar la 24ena edició...

ABANS, però, tenim l’honor de publicar, amb permís dels 

autors, les dues obres, prosa i poesia, que, entre la setantena 

de treballs presentats, varen merèixer els primers premis en 

cadascuna de les dues modalitats:

PRIMER PREMI 
DE PROSA:
VICENÇ AMBRÓS BESA

Naufragis

A diferència de molts companys de vi-
atge, l’Ahmed havia arribat al fi nal del 
periple amb una reserva d’energia ad-
mirable. Tot i que el desgast era evident, 
gaudia d’una complexió corporal extra-
ordinària. Això sí: el burxaven diverses 
nafres purulentes; les més doloroses, a 
l’ànima. I, per descomptat, els dubtes li 
transfonien una angoixa profunda. Pa-
gava la pena lluitar per una il·lusió? No 
hauria estat millor resignar-se i sobre-
viure com fos? El cas era que l’havia en-
lluernat el miratge d’un lloc segur, d’una 
bona feina, de festes amb amics...

No podia viure al Sàhara natal, ni tam-
poc al Marroc. Massa misèria repartida 
entre massa germans. Tot el seu avenir 
es reduïa a l’envelliment prematur, sen-
se expectatives i amortallador. L’única 
via oberta era una ingrata passarel·la 
d’escassos metres: els de la incertesa 
fent d’escarràs, tot per ingerir quelcom 
abans de pondre’s el sol, sempre amb 
l’aridesa d’un desert inacabable. 

L’Ahmed, a més, tenia un problema 
afegit: era curiós de mena. Volia saber 
el perquè de les coses, és a dir: analit-
zar-les i entendre-les més enllà dels 
principis teocràtics que havia hagut de 
memoritzar. No acceptava la simplici-
tat d’una concepció divina, d’un ordre 
immutable i d’una resposta inequívoca. 
Necessitava comprendre perquè el món 
funcionava d’aquella manera i si, tal 
com intuïa, una bona part dels canvis 
succeïen perquè les persones els pro-
vocaven. Volia trencar els límits que el 
mantenien reclòs en el si d’una presó a 
camp obert, però sense sortida.

Havia hagut d’acceptar feines repug-
nants a canvi de caritats miserables. Mai 
no hauria estat capaç de pagar un bitllet 
si no s’hagués embutxacat la recaptació 
de l’amo de l’adoberia. L’Ahmed assu-
mia que allò l’enfonsaria a l’infern, però 
en aquella nit eterna també hi trobaria 
el blanquer i la seva pestilència. Igual-
ment, hi aniria de bracet amb els que 
li havien aixecat la camisa, ja que a ell 
també l’havien robat. Amb falses pro-
meses i traïdoria, li van prendre els pocs 
diners que havia reunit per adquirir el 
bitllet d’anada a Europa. Va ser una lliçó 

molt dura que el va fer madurar. De re-
truc, es va tornar més desconfi at; ningú 
no l’ajudaria. 

Un gran nombre dels vaixells que sor-
tien clandestinament del nord d’Àfrica 
no arribaven a la seva destinació. Ben 
pocs ho aconseguien, de fet. Va formu-
lar moltes preguntes abans de saber 
quina era l’oferta més segura, però tota 
precaució era poca. De fet, es va adonar 
fi ns a quin punt se la jugava després 
que la calitja hagués difuminat la mas-
sa ocràcia de la terra ferma. La calor era 
insuportable. El sol, abrusador, crema-
va i condormia. Aviat va constatar que 
el patró els havia abandonat a la seva 
sort. Qui en teoria menava l’esquif era 
un pobre diable com ell, algú que perse-
guia una quimera i que, per tant, només 
buscaria com salvar-se a si mateix. 

Era fàcil abandonar-se a la intempè-
rie. La cremor del dia, la gelabror de la 
nit, la desorientació, la manca d’aigua, 
els bocins del menjar... I el silenci. Al 
principi, es barrejaven pregàries amb 
un garbuix de contes o rondalles i les 
veus alegres dels dos marrecs que ana-
ven a bord. Tots aquests sons es podien 
copsar com els tics espasmòdics d’una 
bogeria incipient. L’Ahmed, fascinat, 
constatava que no tothom parlava el 
mateix idioma. S’havia assegut al costat 
d’un altre noi sahrauí, el Salek. Li va ex-
plicar que molts tripulants de la barca 
parlaven llengües berbers. Els podia en-
tendre, però poca cosa més. Al fi nal, per 
esgotament, s’imposava un mutisme 
eteri, febril, inquietant. 

Durant la segona nit, algú va alertar 
que l’estrella polar no es veia on hauria 
de brillar. Els més avesats a la celístia 
van fer càbales de seguida: el vent els 
hauria desviat de la ruta prevista. Mai 
no arribarien a les costes del sud d’Es-
panya. Alguns homes es van encarar 
amb el timoner. Ell, en l’intent de de-
fensar-se de l’embat, va caure a l’aigua. 
El van poder rescatar, si bé malferit. El 
braç li penjava, i un reguerol fosc li res-
seguia la cara. Aquella visió encara va 
esparverar més el passatge. 

Un sentiment contradictori bullia dins 
el cervell de l’Ahmed. Tant de bo que els 
rescatessin, sobretot pel ferit, pels nens 
i per les dones embarassades, però i 
després què? Els deportarien, com qui 
torna les ovelles al ramat? Això passava, 
i sovint; ho coneixia de bona font. Sense 
anar més lluny, el Salek li havia confes-
sat que aquella era la segona vegada que 
intentava sortir d’Àfrica. Amb això, el 

que més amoïnava l’Ahmed era com re-
uniria els diners per començar de zero. 
Potser miraria d’instal·lar-se a prop de 
Ceuta o de Melilla, però ja l’havien ad-
vertit que creuar la tanca era tant o més 
perillós que llançar-se al mar, sobretot 
si els policies marroquins l’enganxaven 
i s’adonaven que parlava hassania, el di-
alecte sahrauí.

Els dies transcorrien amb una impa-
videsa atordidora. El timoner, enfebrat, 
va començar a delirar. Un altre indi-
vidu, prim com una canya, va perdre 
el coneixement. Els defalliments van 
truncar la dinàmica d’orinar i d’evacu-
ar enfora. La fortor s’intensifi cava més 
que no pas la capacitat de l’olfacte per 
adaptar-se a la ferum. Feien torns per 
ocupar els llocs més incòmodes, que 
coincidien amb les petites escletxes per 
on es fi ltrava l’aigua. Ara bé, no tothom 
acceptava aquestes rotacions. En més 
d’una ocasió, l’Ahmed havia aconseguit 
calmar els ànims. El seu tarannà, sem-
pre sofert i conciliador, havia merescut 
l’aprovació dels homes barbablancs, així 
com la complicitat d’altres viatgers que 
preferien quedar-se en un segon terme. 
Tanmateix, la tensió creixia a un rit-
me més accelerat que la desesperació. 
Calia desfer-se dels cossos exànimes, i 
això turmentava l’esperit dels supervi-
vents. Eren morts? Algun, quan ja era 
a l’aigua, semblava que es bellugava. 
«Són les onades», li repetia el Salek, per 
tranquil·litzar-lo.

La nit propagava una desolació més 
profunda que el dia. Ni una trista llum 
a l’horitzó. Tot sovint, una llumeta in-
termitent solcava el cel. Aleshores, 
l’Ahmed evocava les hores posteriors a 
l’instat en què, de sobte, van prendre 
consciència del fet que navegaven a la 
deriva. Cada cop que percebien un avió, 
els dos únics infants del bot es posaven 
drets per cridar i brandar els braços. Els 
havien prohibit de saltar, però almenys 
així es desfogaven i mantenien una pe-
tita guspira d’optimisme. Per moments, 
l’Ahmed hauria volgut ser tan ingenu 
com ells.

Les estridències tèrmiques es van al-
ternar al llarg de la travessia. En albirar 
la primera silueta rocosa, tan sols una 
quarta part dels nàufrags continuaven 
conscients. L’Ahmed havia perdut el 
compte dels cossos abocats al mar. No 
quedaven ganes ni forces per celebrar 
res. Mentre la marinada els empenyia 
cap a terra, el Salek, exhaust, va mussi-
tar un renec. L’Ahmed va afuar els ulls 

mentre dirigia la vista al guardacostes 
amb pavelló espanyol. Li va dir que els 
fi txarien, que ara començaria un altre 
suplici.

No s’ho va pensar dos cops. «Adeu, 
amic Salek; molta sort», va murmurar, 
abans d’esmunyir-se per la borda. Po-
ques persones es van adonar de la seva 
fugida. La majoria estaven estamordi-
des, desmaiades o completament ven-
çudes per l’esforç inhumà.

L’Ahmed fou rescatat per uns pesca-
dors eivissencs. Més mort que viu, el 
van traslladar a l'illa. El patró va avisar 
les autoritats, però també va contactar 
amb una associació que atenia immi-
grants il·legals. L’Ahmed no va tornar a 
saber res del Salek, ni de les dones em-
barassades, ni de l’únic nen supervivent 
quan va abandonar la barca. La seva pe-
ripècia continuava, ara en un altre camp 
de batalla. Amb els anys se’n va sortir, 
però també perquè va trobar, en el tre-
ball, una manera efectiva d’oblidar, a es-
tones, el malson de l’agonia i de la mort.

Mai no va explicar a ningú la seva do-
lorosa experiència. Li feia massa mal. 
Anys després d’establir-se a Barcelona, 
arran d’una proposta veïnal, va decidir 
trencar aquell silenci tan injust amb les 
víctimes que havia deixat enrere. Ho 
va fer davant de desenes de persones, i 
acompanyat, com sempre, dels fantas-
mes que no el desemparaven. Per pri-
mer cop en molts anys, es va sentir en 
pau. Tanmateix, es tractava d’un efecte 
momentani que duraria poc. Al capda-
vall, era un simple infant que cridava i 
brandava els braços perquè les persones 
que volaven alt es fi xessin en ell. I això, 
per descomptat, era pecar d’ingenu. 
Dos dies més tard, va escriure una carta 
de comiat i es va llençar daltabaix d’un 
ferri que cobria la ruta de Barcelona a 
Palma.



21Associació de Veïns i Veïnes | Sagrada Família          

Aquest certamen és obert a tothom.

Els treballs es poden escriure en la mo-
dalitat prosa o vers, en llengua catalana.

Les composicions s’ha de presentar en 
quintuplicat, mecanografi ades i sense 
excedir els 3 fulls o els 60 versos, el tipus 
de lletra pot ser Arial o Time News Ro-
man, la grandària de la lletra ha de ser de 
12 i l’espai entre línies de 1,5. Han de dur 
títol, s’han de signar amb pseudònim, i 
explicitar l’edat del autor o autora.

La presentació s’ha de fer en un sobre 
tancat que contingui l’escrit per quintu-
plicat; aquest sobre n’ha d’incloure un de 
més petit, també tancat, amb una fotocò-
pia del DNI, l’adreça, el telèfon i l’e-mail 
de la persona participant. En tots dos so-
bres i en cadascun dels treballs i de les 
còpies han de constar el títol de l’obra 
presentada i el pseudònim del autor o 
autora.

Els participants només podran presen-
tar un treball de cada modalitat.

S’adjudiquen tres premis per a cada 
modalitat, prosa o poesia, d’adults:

PRIMER PREMI 250 €s i obsequi
SEGON PREMI 150 €s i obsequi
TERCER PREMI 100 €s i obsequi

Es concediran 2 premis especials, 
memorial Manuel Camañes, per a joves 
d’entre 8 i 16 anys, un en cada modalitat, 
prosa o poesia.

Els treballs s’han de lliurar a la secre-
taria de l’Associació de Veïns i Veïnes 
Sagrada Família, carrer Nàpols 268 bai-

xos, dimecres o dijous de 18:00 a 20:00, 
o enviar per correu ordinari a la nostra 
adreça, carrer Nàpols 268 baixos, 08025 
Barcelona , o bé per e-mail a avvsagrada-
familia@avvsagradafamilia.net, fi ns al 30 
de juny de 2022

Preveiem fer públic el veredicte cap al 
mes d’octubre; els concursants premiats 
seran informats posteriorment del lloc, 
dia i hora en que tindrà lloc l’Acte d’en-
trega dels guardons.

El jurat es reserva la facultat de deixar 
fora de concurs qualsevol treball presen-
tat que nos s’ajusti a les normes establer-
tes

No es retornarà cap treball presentat.
Els premis no recollits es reservaran 

per un termini màxim de 90 dies.

Organitza: ASSOCIACIÓ DE VEÏNS I 
VEÏNES SAGRADA FAMÍLIA

Benvolguts/des,

Us convidem a participar en el XXIV 
Certamen Literari en Llengua Cata-
lana que com cada any organitza 
l’Associació de Veïns i Veïnes Sagra-
da Família.

Confi em repetir l’èxit de la passa-
da edició; per aconseguir-ho, espe-
rem comptar novament amb la vos-
tra col·laboració.

Atentament,
i agraïts a l’avançada,
Àmbit de Cultura

Barcelona març 2023

PRIMER PREMI DE POESIA
MONTSERRAT COMAS TORRENTS

Recordar és tornar a viure

La casa està tancada
i el pedrís de pedra esquerdat, 
fa anys que ningú l’habita,
no te vida, l’han abandonat.
Tinc desig de poder entrar i veure
quins danys el temps li ha causat,
si els milers de records que em voleien
com papallones dins del cap,
són reals o fantasia.

A poc a poc obro la porta
i un grinyol ha sonat com un fort plor,
feia tant que el pany no s’obria

que en fer-ho li ha causat dolor.
Ja estic a dins i la foscor em rodeja, 
em quedo quieta uns instants,
davant meu veig una fi nestra
i l’obro de bat a bat.

Damunt d’una tauleta ,un munt
de grans i petits retrats,
on la pols els acompanya;
els he agafat amb prestesa
i amb tendresa els he mirat.
Els meus pares a l’Ermita,
els meus avis en el camp,

els meus fi lls fent el Pessebre 
per celebrar el Nadal.
Quants records,!
Com em colpegen a dins meu , 
desprès de tants i tants anys...
I quan ja no podia resistir tanta emoció,
a un recó de l’estança
he vist el rostre enyorat,
amb un somriure en els llavis
i un ardent foc en l’esguard,
i una dedicatòria al peu del retrat.
“ T’estimaré sempre”
Sempre...Sempre...

Era un bell auguri de felicitat!

He sentit una esgarrifança,
una fredor m’ha recorregut el cos,
he tancat de cop la fi nestra
fl uint de nou la foscor.
Després he tancat la porta...

Deixant-hi a dins, part del meu cor!

Llum

I per anar fent boca, aquí teniu les bases per a participar en la 24ena 
edició, i la invitació a fer-ho, au!, animeu-vos!, comptem amb vos-
altres...

BASES DEL XXIV CERTAMEN LITERARI
EN LLENGUA CATALANA
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ÀMBITS SERVEI A LES PERSONES I CULTURA

VIURE L’ENTORN
M.LL. LLONGAN

UN CONTRIBUENT 
EMPRENYAT
Un veí de la meva escala que s’acaba de ju-

bilar em diu irat quan el trobo al vestíbul:
-Penso vendrem el cotxe això es una 

m...a, co.., no sé on aparcar, bars amb 
mobiliaris afegits per engrandir les ter-
rasses a manera de tanques, contenidors 
a dos metres dels vorals… Amb el que 
em donin tinc per llogar taxis uns quants 
anys i, si cal, em compro una moto (el 
meu veí viu sol) i aparco a la vorera i en 
doble fi la, al cap i a la fi  no faré res que no 
vegi fer, si més no a tots els motoristes, la 
majoria ho fan així-.

Després del monòleg , que no diàleg , 
jo només assentia amb el cap a tots els 
seus arguments, vaig acabar dient:

-Quina raó que tens, deu-n’hi do-.
Carrer avall, sola, vaig pensant i gairebé 

recordant -DECIDIM BARCELONA?- 
Alguns nostrats ho diuen quan tenen 

ocasió, sense interrogant, però estan 
convençuts del que diuen, a conferènci-
es, reunions i Congressos...

La gent de peu que trepitgem el carrer 
cada dia, la majoria ens permetem dub-
tar de gairebé tot, i es una llàstima!

DUBTE VA, 
DUBTE VE

Encara no fa massa fred i, passant per 
l’Avinguda, miro els “els bancs informatius 
socials veïnals”, i veig que no estan tant 
concorreguts, la Sra. R…a em fa un senyal 
convidant-me a seure al seu costat.

-Que bo que ens trobem -diu-, haig de 
comentar-te una cosa.

Li contesto amb un somriure i li responc 
: Digues, digues…-

-Acabo de rebre un WhatsApp de les 
“Veus de la Gent Gran” en el qual em con-
viden a anar a una conferència on es par-
larà del Edatisme i la Resiliència, tu 
saps de que va? -em pregunta-, i jo, com 
puc, li faig la traducció directa en llenguat-
ge més planer, antic, en diria el de tota la 
vida, així ho ha entès.-Doncs he decidit 
no anar-.

Recorrent al calendari, diu, que als seus 
86 anys, no té ganes de tornar ha anar a es-
cola per aprendre nova gramàtica. De res 
serveix que jo li argumenti que hi ha per-
sones grans, de només 65 anys, congres-
sistes, ja jubilats, que estan familiaritzats 
amb el nou idioma, com diu ella, em mira 
però veig que no vol entendrem i no sé si 
donar-li la raó.

Però jo la segueixo informant : -Edatis-
me és com una mena de maltractament fa-
miliar moral “tu ja no pintes res, tu ja 
no manes…”- depèn molt del to emprat 
oi?, pot ser dictatorial o protector.

Malauradament els mitjans televisius 

també apliquen l’edatisme, sovint esco-
llint al públic segons sigui la seva edat, per 
omplir l’estudi de gravació i és demostra-
ble; això ja no li vaig comentar.

I en relació a la resiliència , li vaig acla-
rir: -És una norma psicològica i social per 
ajudar a admetre la mort d’una persona 
estimada i passar el temps primer de dol 
amb més serenor acceptant el fet indiscuti-
ble del seus traspàs-.

-Ah, i també ens han dit -segueix la R…a- 
que passaran pels Casals i Associacions de 
Gent Gran unes càpsules d’un reportat-
ge veïnal, protagonitzat per la Gent Gran, 
que m’esperin!. Però, que es això de les 
càpsules?, tu m’ho pots dir?-.Vaig decidir 
sense passar per alt el tema, no aprofun-
dir per no dir-li que els que estem una 
mica al dia també ens costa entendre que 
el que abans per nosaltres era un produc-
te farmacèutic recomanat pel metge ara és 
també un complement informàtic a tenir 
en compte.

Ja queia la tarda i calia tornar a casa, la 
vaig acompanyar, al trepitjar el vestíbul de 
la meva llar una sensació de dubte em va 
remoure el cervell “havia actuat bé amb 
la R…a al donar-li la raó”, o hagués hagut 
d’animar-la a reciclar la gramàtica?

Com va dir la heroïna d’una pel·lícula 
mítica: Lo pensaré mañana .

febrer de 2023

BREUS

La sesena Convenció de les Veus de la 
Gent Gran ha acabat la seva etapa de 
treballs conjunts, consistents en reuni-
ons periòdiques en llocs diferents de la 
Ciutat, on s’ha pensat i debatut el fet 
de portar-les a terme; millores sòcio-
sanitàries-drets a viure amb dignitat, i 
a morir també amb dignitat, i si, una 
quotidianitat mes fàcil on els barris 
disposessin de les suficients millores 
urbanístiques , bla, bla, bla…

Quan es dona per clausurada la Con-
venció arribes a la conclusió que lle-
vat algun fet molt puntual, tot esta es 
Stand by, és a dir a la espera. Anirem 
esperant NO MASSA però perquè el 
seu nom ja ho porta afegit al encapça-

lament - Les Veus de la Gent Gran- Sí, 
SOM GRANS, però també en edat, i el 
calendari juga en contra nostra. Però 
mentre es pugui, i certes reclamacions 
continuïn sense dur-se a efecte, rebla-
rem el mateix clau que no es un altre 
que la millor qualitat de vida pels que 
hi som i els que ens succeiran.

Ah! Aprofitem el fet que el 28 de 
maig esta a tocar, no ho oblidem!

Es comprèn que vull dir…

CONTINUARÀ...
Barcelona, 23 de març de 2023



Col·laboraConsulteu tota la informació
ja.cat/FestaMajorSagradaFamilia
Guanyadora del concurs de Cartells:
Sira Alaejos Mengual



L’ESTIU 
JA ÉS 
AQUÍ!
Entrena ara per 
arribar-hi en forma


